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مدیرکل مناب��ع طبیعی و آبخیزداری اس��تان 
کرمان گفت: ۹ درصد مراتع کشور در شمال استان 
کرمان قرار دارند اما ۸۰ درصد مراتع ما فقیر است 
و بررس��ی ها نشان داده هر س��ال ۱۵ هزار هکتار از 
مراتع تبدیل به بیابان می شود. مهدی رجبی زاده در 
گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: از ۱4/4 میلیون هکتار 
مساحت شمال اس��تان کرمان، ۱۳ میلیون هکتار 
ش��امل منابع طبیعی اس��ت و در واقع ۹۰ درصد 
مساحت شمال استان را به نوعی هم در تملک داریم 
و هم باید مدیریت کنیم. وی در ادامه اظهار کرد: در 
شمال استان کرمان 6/2 میلیون هکتار مرتع داریم 
که 7 درصد مراتع کش��ور را ش��امل می شود اما به 
دلیل کم بارش��ی، مراتع درجه یک ما فقط 2۳ هزار 
هکتار است. ۱۹/۵ درصد مراتع متوسط و ۸۰ درصد 
مراتع ما فقیر است و بررسی ها نشان داده هر سال 
۱۵ هزار هکتار از مراتع ما تبدیل به بیابان می شود. 
وی در بخ��ش دیگری از س��خنانش اظه��ار کرد: 
کرمان اس��تان بیابانی است و از ۳2 میلیون هکتار 
بیابان کشور، 6/۳ میلیون هکتار معادل 2۰ درصد 
در اس��تان کرمان قرار دارد و از این میزان وس��عت 
بیابان های اس��تان 4 میلی��ون و ۵۰۰ هزار هکتار 
اراضی تحت تأثیر فرس��ایش بادی است و پوشش 
گیاهی به حدی فقیر شده که با کمترین وزش باد 
شاهد حمل شن، ماسه و گردوغبار هستیم. مدیرکل 
منابع طبیعی استان کرمان گفت: 2۰۰ هزار هکتار 
جنگل های دست کاشت بیابانی در 4۰ سال گذشته 
در ش��مال اس��تان ایجاد کرده     ایم و تا سال ۸۵ به 
میزان 2۵ هزار هکتار مالچ پاش��ی و از سال گذشته 
تا به حال ۳۵۰۰ هکتار مالچ پاشی در مناطق بیابانی 
استان انجام شده است. رجبی زاده تصریح کرد: در 
ش��رق اس��تان کرمان 4۸ هزار هکتار جنگل کاری 
شده و ۱7 هزار هکتار از مالچ پاشی ها در این منطقه 
انجام ش��ده و طرح مقابله با فرسایش بادی در این 

منطقه در دوره ۵ س��اله اجرا شد که ادامه دارد اما 
به دلیل افزای��ش قیمت ها، هزینه های بیابان زدایی 
خیلی بالاس��ت. وی بیان کرد: طی ۳ سال گذشته 
با همکاری ۱2 معین اقتصادی و شرکت های معدنی 
در سطح استان تفاهمنامه همکاری امضا کردیم که 
۵۹ هزار هکتار کاره��ای مختلف منابع طبیعی از 
آبخیزداری، جنگل کاری و... انجام شود. سال گذشته 
2 ه��زار هکتار کار انجام ش��د و امس��ال به ۵ هزار 
هکتار می رس��یم و این ظرفیت را برای کل استان 
دنبال می کنیم. وی تصریح کرد: مقام معظم رهبری 
شناخت خوبی نسبت به منابع طبیعی و آبخیزداری 
دارند و برای کاره��ای زیربنایی در این حوزه اجازه 
دادند 2۰۰ میلیون دلار از صندوق توس��عه ملی در 
اختیار سازمان جنگل ها قرار بگیرد.  مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اس��تان کرمان بیان کرد: 2۳ 
میلیارد مترمکعب حجم بارش های س��الانه است 
ک��ه 7۰ درصد آن تبخیر می ش��ود و 2/2 میلیارد 
مترمکع��ب روان آب داری��م که بای��د روی آن کار 

کرد. وی با اش��اره به اینکه 7۰۰ میلیون مترمکعب 
بیلان منفی سفره های آب زیرزمینی استان کرمان 
است، افزود: عمده کارهای آبخیزداری در استان در 
سال های بعد از انقلاب و در 2۵ سال گذشته انجام 
شده که ۳۳ میلیون مترمکعب عملیات مختلف اجرا 
و ۳6۰ میلیون مترمکعب آب را توانستیم مدیریت 
کنیم که حاصل این اقدامات، امکان نفوذ حدود ۹۰ 
میلیون مترمکعب آب به سفره های زیرزمینی بوده 
اس��ت. وی بیان کرد: امس��ال کار بزرگی را از محل 
اعتبارات صندوق توس��عه ملی انجام دادیم و از 2۵ 
میلیارد تومان اعتبار شمال استان در ۱۵ شهرستان 
و در 27 ح��وزه آبخی��ز کار کردی��م و حاصل این 
فعالیت ها، مدیریت 2۱ میلیون مترمکعب بارش بود 
که از این محل 6/4 میلیون مترمکعب آب به سفره 
تغذیه می شود. مدیرکل منابع طبیعی استان کرمان 
گف��ت: ۱۰ هزار هکتار عملیات بیولوژیک جنگل و 
مرتع کاری از محل اعتبارات نیز انجام شده و حدود 
2۸۰ میلیون تومان برای جایگزینی سوخت و توزیع 

وسایل گرمایشی رایگان در روستاها در نظر گرفته 
شده تا از قطع درختان جلوگیری شود. رجبی زاده 
تصریح کرد: در چند س��ال اخیر با قانون کاداستر 
منابع طبیعی ش��مال استان کرمان سند تک برگ 
گرفته که بالاترین رقم در کشور و دستاورد بزرگی 
اس��ت. وی ب��ا تاکید ب��ر اهمیت مش��ارکت مردم 
 بیان کرد: در ۳ س��ال گذش��ته ۱۸ شرکت تعاونی 
بهره برداران منابع طبیعی را در اس��تان تش��کیل 
داده ای��م که نزدیک به 6 هزار عضو دارند و اتحادیه 
نیز تشکیل شده که یک صندوق نیز برای حمایت 
مالی به وجود آمده اس��ت.مدیرکل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان کرمان گفت: ما در همکاری های 
بین المللی جزو استان های پیشتاز کشور هستیم. 
وی افزود: در ش��هداد ۳4 روس��تا را تحت پوشش 
ق��رار داده و در این مناطق خانه صنایع دس��تی و 
مدرس��ه س��اخته     ایم. رجبی زاده در بخش دیگری 
از سخنانش با اش��اره به اینکه مقام معظم رهبری 
فرمودن��د »فرهنگ منابع طبیع��ی باید به معارف 
عمومی تبدیل شود« گفت: در منابع طبیعی به دلیل 
گستردگی منابع و وظایف، به تنهایی نمی توانیم کار 
کنیم و باید م��ردم در حفاظت به کمک ما بیایند. 
وی ادامه داد: در حوزه مشارکت های مردمی، از ۱۳ 
سال قبل طرح آموزش کودکان دبستانی را با عنوان 
»کودکان دوس��ت دار طبیعت« اجرا می کنیم و در 
ای��ن طرح ۹4۱ هزار نفر س��اعت آموزش داده ایم و 
در ۱۱ شهرستان کار انجام می شود. وی بیان کرد: 
انجمن های محلی حفاظت از منابع طبیعی نیز ۱4۱ 
مورد در استان شکل گرفته که حدود 42۰۰ عضو 
دارن��د. وی در پایان بیان کرد: در زمینه حفاظت از 
جنگل ها و منابع طبیعی اس��تان کرمان بر اساس 
نرم س��ازمان جنگل ها بای��د 4۰۰ نیروی حفاظتی 
داشته باشیم که حدود 6۰ نیرو داریم و فشار خیلی 

سنگینی روی همکاران بنده است.

 مقام سوم بانوان بدمینتون باز 
برق منطقه ای خوزستان

تیم بدمینتون بانوان شرکت برق منطقه ای 
خوزستان مقام سوم مسابقات سراسری وزارت 
نیرو را کس��ب ک��رد. این دوره از مس��ابقات با 
حضور ۱۳ تیم به میزبانی شرکت توزیع نیروی 
برق استان یزد در ۳ رده تیمی، دوبل و انفرادی 
برگزار و تیم شرکت برق منطقه ای خوزستان 
بعد از تیم های منتخب ته��ران و زنجان مقام 
س��وم رده تیم��ی را ب��ه دس��ت آورد. اعضای 
تیم برق منطقه ای خوزس��تان در این دوره از 
مسابقات را ناهید غلامحسین، سارا درخشنده، 
میترا ریاح��ی، عاطفه جلالی و زه��را بندری 
)مربی(، به سرپرس��تی ملوک السادات احمدی 
تشکیل دادند. در بخش انفرادی این مسابقات 
نیز عاطفه جلالی از تیم شرکت برق منطقه ای 

خوزستان به مقام دوم رسید.

زنگ چهلمین سال پیروزی انقلاب 
در گیلان به صدا درآمد

همزمان با مدارس سراسر کشور آیین نواختن 
زنگ انقلاب در رش��ت با حضور استاندار گیلان 
برگزار ش��د. دکتر مصطفی سالاری با حضور در 
مدرسه متوسطه دوره اول دخترانه »آذر بهنیا« 
زنگ انقلاب را به صدا در آورد. اس��تاندار گیلان 
در این مراسم با تبریک چهلمین سالگرد پیروزی 
انقلاب اس��لامی اظه��ار داش��ت: دانش آموزان 
آینده س��ازان کشور هستند و این نسل در آینده 
وظیف��ه خطیر اداره کش��ور را بر عه��ده دارند. 
دکت��ر س��الاری اقدامات انجام ش��ده از س��وی 
آموزش و پرورش در س��ال های اخیر را اساسی و 
مثب��ت ارزیابی کرد و افزود: با این حال، کارهای 
باقیمانده ای وجود دارد که باید بیشتر مورد تمرکز 
قرار گی��رد. وی آموزش مهارت های اجتماعی را 
بس��یار حائ��ز اهمی��ت دانس��ت و گف��ت: ارائه 
آموزش های ش��غلی و حرفه ای از دیگر مواردی 
است که باید با جدیت بیشتر در مدارس دنبال 
شود تا در آینده نسلی موثرتر، توانمندتر و ماهرتر 
داشته باش��یم. نماینده عالی دولت در گیلان با 
یادآوری این نکته که دانش آموزان نقشی جدی 
در پیروزی انقلاب اسلامی داشتند، عنوان کرد: 
امروز نی��ز دانش آموزان در بهب��ود امور جامعه، 
اس��تمرار مس��یر انقلاب و تحقق اهداف انقلاب 

اسلامی نقشی تاثیرگذار و قابل توجه دارند.

مازندرانخوزستان

افزایش 10 درصدی حجم گاز 
تحویلی در مازندران

مدیر منطقه ۹ عملیات انتقال گاز از افزایش 
۱۰ درصدی حجم گاز تحویلی از خطوط لوله 
منطقه ۹ عملیات انتقال گاز در ۹ ماه اول سال 
خبر داد. رس��ول داوودی نژاد با اعلام این خبر 
اظهار کرد: حجم گاز تحویلی به اس��تان های 
تحت پوشش منطقه، شامل مصارف نیروگاه ها 
و »CGS «های ش��هری، در ۹ ماه اول امسال 
۱۰ درصد نس��بت به زمان مش��ابه سال قبل 
افزایش داش��ته اس��ت. وی خاطرنش��ان کرد: 
می��زان حجم گاز عب��وری نیز در امس��ال 2 
درصد نسبت به زمان مشابه سال قبل افزایش 
داشته است. وی در آستانه 4۰ سالگی پیروزی 
ش��کوهمند انقلاب، صنع��ت گاز را به عنوان 
انقلابی ترین و خودکفاترین صنعت برشمرد و 
افزود: از برکات نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران، توس��عه همه جانبه و پایدار این صنعت  
بوده ب��ه طوری که  در ح��ال حاضر همزمان 
با گازرس��انی به اکثر شهرها، بیش از 27 هزار 

روستا از نعمت گاز برخوردارند. 

حمایت از طرح های خلاقانه 
کسب و کارهای نوین

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد الکترونیکی 
گفت: از ۳ تیم برتر دانشجویی در»استارت آپ 
ویکند« واحد الکترونیکی دانشگاه آزاد به مدت 
یک سال حمایت می شود. محمدرضا کشاورزی 
تأکید کرد: رشد استعداد ها و حمایت از طرح های 
دانش بنیان و کارآفرینی در حوزه فضای مجازی، 
فن��اوری ارتباطات و اطلاع��ات و محتوا یکی از 
اه��داف مهم واح��د الکترونیکی دانش��گاه آزاد 
اسلامی است. وی بیان کرد: استارت آپ ویکند 
محت��وای آموزش��ی در محور های اپلیکیش��ن 
موبای��ل، انیمیش��ن های آموزش��ی، فیلم های 
آموزش��ی، نرم افزار های کمک آموزشی، بازی و 
سرگرمی های آموزشی،  پیام رسان ها، وبسایت ها 
و وبلاگ های آموزشی، بستر ها و بازه های تولید 
محتوا، بس��تر های س��خت افزاری و نرم افزاری 
آموزش الکترونیکی راه اندازی شده است. گفتنی 
است، پیش رویداد نخستین استارت آپ ویکند 
سی ام بهمن و خود رویداد هشتم تا دهم اسفند 
خواهد بود. رئیس مرکز رشد واحد الکترونیکی 
دانش��گاه آزاد اف��زود: برگزی��دگان ایده های ۳ 
طرح برتر برتر م��ورد حمایت همه جانبه واحد 

الکترونیکی دانشگاه قرار می گیرند.

کسب و کار

رؤسای شعب موفق بانک دی تقدیر شدند روس��ای برت��ر ش��عب بان��ک دی در نهمین 
گردهمایی روس��ای موفق بانک های کشور که با 
ش��عار »بهره وری شعب« و با مشارکت ۳2 بانک 
و موسس��ه اعتباری برگزار شد، تقدیر شدند. در 
این همایش که با حضور رئیس کل بانک مرکزی 
و جمعی از مدیران ارشد بانک مرکزی و مدیران 
ش��بکه بانکی در موسسه عالی آموزش بانکداری 

ایران برگزار شد، از ۳ رئیس شعبه موفق بانک دی 
ب��ا اعطای لوح تقدیر و جوایز تقدیر به عمل آمد. 
بر اساس این گزارش، در این همایش عبدالناصر 
همتی، رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه 

حفظ اش��تغال و تولید اولویت نظام بانکی است، 
گفت: مدیران عامل بانک های خصوصی و دولتی 
باید در ماه های پایانی سال، اولویت خود را تامین 
سرمایه در گردش واحدهای تولیدی قرار دهند و 

از سختگیری هایی که مانع تامین نقدینگی این 
واحدها می شود خودداری کنند. در این همایش 
از حمید صادقیان، رئیس شعبه مستقل مرکزی، 
احمد ملاش��ریفی، رئیس شعبه بازار آهن تهران 
و علیرض��ا امینی خضری، رئیس ش��عبه آیت الله 
کاشانی کاشان به عنوان روسای شعب موفق بانک 

دی تقدیر شد.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان:

بیابان، مراتع کرمان را تهدید می کند

ادامه از صفحه اول
... من همین پارسال کلی در این زمینه و 
مفهوم بوم گردی با دانش آموزانم حرف زده ام. آخر هم باخبر ش��دیم 
همزمان با درس ما یک اقامتگاه بوم گردی در روستای محل تدریسم 
در حال س��اخت است! مش��کلی که ما داریم اما این است که برخی 
فکر می کنند اگر غربی ها انگش��ت در بینی شان کرده، بعد آن را مزه 
کرده اند، ما هم باید عینا همان کار را کنیم تا اس��تاندارد، آبرومند و 
جهانی رفتار کرده باشیم. مساله آوردن سگ از گله و مزرعه به شهر و 
خانه و کوچه و پارک و آپارتمان هم ماهیتی از همین جنس دارد.  در 
فرهنگ ما تا بوده، جای سگ در گله و مزرعه بوده و این حیوان وفادار 

در خانه راهی نداشته است. 

حالا اما سگ وحشی »پیت بول« را که ظاهرا خطرناک ترین نژاد 
س��گ روی زمین است بدون قلاده به پارک می بریم تا دست و پای 
دختر معصوم هموطن مان را پاره کند! جالب اینکه طی جست وجویی 
که در اینترنت و تلگرام داشتم، دیدم »پیت بول« فروشگاه اختصاصی 
هم در کش��ور دارد که پس از قضایای اخیر، هر گونه وحش��ی بودن 
این نژاد را شدیدا تکذیب کرده است! ظاهرا جهل جماعت، برای نان 
خوردن ش��ان کافی نیس��ت، می خواهند آنها را در جهل مرکب نگه 
دارند، که خلاصه وحشی هم نیست ملت! من اما جایی ندیدم نماینده 
مجلسی طرح ارائه دهد برای ممنوعیت تردد و نگهداری سگ در شهر، 
پارک و آپارتمان! رای در پیگیری وضعیت پا و دست شرحه شرحه بهار 
مظلوم قصه ما نیست ظاهرا. از خانم نماینده مجلسی که خود مشغول 

ساخت آپارتمان در لواسان هست هم صدایی شنیده نمی شود.
 او زن اس��ت و جوان هم هس��ت و باید بهتر بداند معنای حمله 
2 سگ وحشی به یک دختر کلاس هفتم � هشتم را! خانم ذوالقدر 
دیگر نماینده تهران هم که از سیستم قضایی کشور خواسته حقوق 
این طفل خردس��ال را به او بدهد، اضافه ک��رده: »ضمن حمایت از 
حقوق حیوانات، تأمین امنیت یکایک شهروندان نیز یک اصل اساسی 
اس��ت که قابل چشم پوش��ی و نادیده گرفتن به هیچ وجه نیست«. 
»وطن  امروز« پیش از آنکه س��گ ها دس��ت و پای به��ار را به دندان 
بکشند، طی گزارش های جداگانه ای به بررسی پدیده سگ گردانی در 
سطح پارک های شهر و اصرار عجیب برخی رسانه های همفکر خانم 
ذوالقدر برای به تصویر کش��یدن آنها در گزارش های تصویری خود 

پرداخته بود.  س��وال اما هنوز هم باقی است. اگر سگ گردانی عمل 
خلاف قانون است، چرا از آن جلوگیری نمی شود و نمایندگان تهران 
مس��ؤولان مقصر در این زمینه را بازخواس��ت نمی کنند و اگر قانون 
در ای��ن زمینه خلأ دارد- که واقعا دارد و در همین مورد اخیر کاملا 
خود را نش��ان داد- چرا نمایندگان تهران به عنوان شهری که ظاهرا 
بیشترین تخلفات را در این زمینه دارد، در پی برطرف کردن این خلأ 
قانونی برای حفاظت از امنیت شهروندان و موکلان خود نیستند؟ و 
اینکه س��کوت دیگر نمایندگان مجلس در این زمینه برای چیست؟ 
آیا اگر آن 2 سگ وحشی به جان دختربچه عزیزکرده خودشان هم 
افتاده بودند، همین برخورد را با مساله داشتند؟ این را هم باید بخشی 

از استانداردسازی تهران برای گردشگران خارجی تصور کنیم آیا؟!

روزنه

قلاده سگ های لواسان دست کیست؟

گیلان


